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Abstract (in French and English)

Politiques au moment des Indépendances africaines, les canaux de diffusion et d’interaction
entre les pays africains et la Chine ont principalement été appréhendés ces dernières années
au travers en termes économiques et géostratégiques. La notion de ” Solft power ”, par-
fois traduite par ” diplomatie culturelle ” en français a paru résumer ces différents aspects
et englober les faits les plus divers - jusqu’à la confusion. Outre que son usage commun
affaiblit singulièrement ce concept, il tend à recouvrir la diversité des situations et des ac-
teurs, les superpositions entre espaces et actions, les imaginaires mobilisés autant que les
agencements selon les pays. En se basant sur des recherches de terrain dans différents pays
d’Afrique, ce panel voudrait à en restituer et préciser la pluralité s’attacher dans une per-
spective diachronique et synchronique. While political at the time of African independence,
the channels of diffusion and interaction between the African countries and China have pre-
dominantly been apprehended over the past few years in economic and geostrategic terms.
The notion of ”soft power”, sometimes translated as ”cultural diplomacy” in French, sums
up these different aspects and encapsulates highly diverse facets, to the point of confusion.
Added to the fact that its wide usage singularly weakens this concept, it also tends to mask
the diversity of situations and players, the superpositions between spaces and actions, the
imaginations engaged, and configurations according to country. Based on field research car-
ried out in various African countries, this panel will seek, in a diachronic and synchronic
perspective, to render and detail this plurality.

Keywords: China, Africa

∗Speaker

sciencesconf.org:congresasie2015:67922


